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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Souhrn významných legislativních událostí
2.6.2008 - 8.6.2008
Senát schválil nový zákon proti takzvanému praní špinavých peněz. Předloha vychází z evropské
směrnice, která měla být převedena do českého práva do půlky prosince minulého roku; za její
nepřijetí hrozí České republice sankce. Vládní norma, kterou nyní dostane k podpisu prezident, má
nabýt účinnosti do dvou měsíců po vyhlášení ve Sbírce zákonů.

Vláda

2.6.2008

MF navrhne vládě přímý prodej letiště; očekává přes 100 mld. Kč
Ministerstvo financí navrhne vládě přímý prodej pražského letiště strategickému partnerovi. Ten by
měl podle očekávání MF státu zaplatit více než 100 miliard korun. Pražské letiště je považováno za
jednu z největších investičních příležitostí v oboru. Nový majitel by měl být znám ve druhé polovině
příštího roku.

Vláda schválila návrh zákona o nakládání s těžebním odpadem
Vláda schválila návrh zákona o nakládání s těžebním odpadem, který vypracovalo ministerstvo
průmyslu a obchodu. Informuje o tom vládní server. Nový zákon má podle MPO do českého právního
řádu zapracovat směrnici EU týkající se odpadů pocházejících z těžebního průmyslu. Směrnice
stanovuje požadavky na ukládání odpadů vzniklých při těžbě nerostných surovin tak, aby nebylo
ohroženo životní prostředí a lidské zdraví. Návrh musí ještě projednat parlament a podepsat
prezident.

Vláda rozhodla, že od srpna se všechny důchody zvýší o 470 korun
Od srpna bude každý důchodce dostávat měsíčně o 470 korun více. O zvýšení penzí rozhodla vláda, a
to kvůli neočekávaně vysokému růstu cen. Průměrná starobní penze by tak podle ministerstva práce
měla od srpna dosáhnout 9616 korun. Současně se zvýší příplatky k důchodu pro odbojáře, vězně
komunismu a pozůstalé po nich, a to o 3,6 procenta.

Vláda přerušila projednávání návrhu výdajů na výzkum a vývoj
Vláda přerušila projednávání návrhu výdajů státního rozpočtu na výzkum a vývoj na rok 2009 s
výhledem na roky 2010 a 2011. Vzhledem k připomínkám ministrů ho vrátila zpět do meziresortního
připomínkového řízení. Novináře o tom informoval sekretář vládní Rady pro výzkum a vývoj Marek
Blažka.

Vláda: Od září by lidé první tři dny nemoci dostávali 25 procent
Vláda navrhla, aby lidé za první tři dny nemoci od září dostávali 25 procent vyměřovacího základu,
který se vypočítává z příjmu. Novinářům to řekl ministr práce a sociálních věcí Petr Nečas (ODS). Od
letošního roku nemocní na začátku stonání nemají na nemocenskou nárok vůbec, Ústavní soud ale
toto opatření ke 30. červnu zrušil.

Vláda neschválila využití stavebního spoření k financování studia



Vláda neschválila návrh poslanců, aby státem podporované stavební spoření bylo možné využít i pro
placení nákladů na studia. Vláda není zcela proti návrhu, ale chce, aby byl součástí celého systému
školného, uvedl na tiskové konferenci vlády premiér Mirek Topolánek. "Pokud nejsou zřízeny platby
za studium s možností je odložit, vzít si na ně úvěr, nebo je případně platit pomocí naspořených
částek na dnešním stavebním spoření, tak se to samozřejmě míjí účinkem," řekl Topolánek k návrhu
poslanců opoziční ČSSD.

Koalice se shodla o poplatcích; novorozenci platit nebudou
Koalice našla kompromis ve sporu o zdravotnické poplatky. Dohodli se na zrušení poplatků pro
novorozence a na postupném zrušení poplatků pro děti do šesti let. Novinářům to řekla poslankyně
KDU-ČSL Michaela Šojdrová s tím, že to považuje za rozumný kompromis. U dětí do 15 let by měl
být snížen pětitisícový limit na 3000 korun.

3.6.2008

Česká republika vydala emisi desetiletých eurobondů za dvě miliardy eur
Česká republika vydala úspěšnou emisi desetiletých eurobondů v objemu dvě miliardy eur (zhruba
50 miliard korun) s pětiprocentním úrokem. Výtěžek emise stát použije na refinancování splatného
státního dluhu a k financování deficitu státního rozpočtu. Novináře o tom informoval Jakub Haas z
ministerstva financí.

Lidovci se opět postavili proti přeměně univerzitních nemocnic
Lidovci se znovu postavili proti záměru ministra zdravotnictví Tomáše Julínka (ODS) na přeměnu
univerzitních nemocnic na akciové společnosti. Předseda KDU-ČSL a vicepremiér Jiří Čunek se
chystá Julínka vyzvat, aby zastavil všechny kroky směřující k této transformaci, a zastavil tak
znejišťování zdravotnické i akademické veřejnosti. Tímto úkolem ho pověřil celostátní výbor strany.

4.6.2008

Vláda projedná návrh na snížení sociálního pojištění
Vláda na svém pondělním zasedání projedná návrh ministerstva financí na snížení sociálního
pojištění o jeden procentní bod a zachování daně z příjmu fyzických osob na 15 procentech. Návrhy
novel několika zákonů, které by měly platit od příštího roku. Podle MF by lidem měly stoupnut čisté
příjmy o stovky korun měsíčně.

Federace strojvůdců zastaví 24. června na hodinu a čtvrt vlaky
Federace strojvůdců se rozhodla, že během hodinové generální stávky 24. června zastaví vlaky.
Důvodem je hlavně vládou připravovaná důchodová reforma. Na dalších 15 minut se provoz zastaví
kvůli nesouhlasu s průběhem vyšetřování tragické železniční nehody v Moravanech na Pardubicku.
Televizi Nova to řekl mluvčí Federace strojvůdců Libor Poláček.

Poslanecká sněmovna

2.6.2008

Poslaneckou sněmovnu čeká spor o poplatky, církevní a antidiskriminační zákon
Zákon o majetkovém vyrovnání s církvemi, antidiskriminační zákon, návrh na zrušení zdravotních
poplatků za pobyt novorozenců v porodnici a další sporná témata čekají sněmovnu na nadcházející
schůzi. Poslanci mají ještě před prázdninami rozhodnout dále o novele, podle níž se má dál zvyšovat
věk odchodu do penze tak, že po roce 2030 by činil 65 let.



3.6.2008

Poslanci se připojí k evropskému výboru pro demokracii v Barmě
Čeští poslanci z různých politických stran založili parlamentní skupinu pro demokracii v Barmě. Za
dva týdny by se měla stát základem evropského parlamentního výboru pro Barmu. Odsuzujeme
barmský vojenský režim a požadujeme propuštění všech politických vězňů včetně Do Aun Schan Su
Ťij, řekl novinářům jeden ze zakladatelů výboru poslanec Petr Bratský (ODS).

Tlustý opět navrhl vyřazení církevního zákona, chce zřídit komisi
Poslanec ODS Vlastimil Tlustý navrhl vyřazení vládního návrhu zákona o majetkovém vyrovnání s
církvemi z programu nynější sněmovní schůze. Současně navrhl zřídit dočasnou parlamentní komisi,
která by se řešením majetkového vyrovnání v příštích měsících zabývala. Dolní komora bude o jeho
požadavku teprve hlasovat. Hned v úvodu schůze se ale potvrdilo, že spor v ODS o církevní zákon
trvá. Tlustý a několik dalších občanských demokratů má k vládní předloze výhrady. Trvají na tom, že
pro ni ruku nezvednou, dokud kabinet lépe nezdůvodní rozsah majetku a výši finanční náhrady,
kterou mají církve dostat.

ČSSD znovu navrhne zřízení vyšetřovacích komisí
Sociální demokraté na schůzi Poslanecké sněmovny opět navrhnou zřízení vyšetřovacích komisí k
takzvané Kubiceho zprávě a k zaměstnaneckým stravenkám. Po zasedání poslaneckého klubu ČSSD
to novinářům řekl místopředseda strany Milan Urban. Sociální demokraté jsou podle Urbana
přesvědčeni o tom, že od jejich posledního návrhu, kterým o zřízení těchto komisí usilovali, se nic
kolem těchto kauz nevyšetřilo.

Tlustý prosadil vyřazení církví z programu, chce zvláštní komisi
Návrh zákona o majetkovém vyrovnání s církvemi se opět odkládá. Poslanec ODS Vlastimil Tlustý za
podpory dvou stranických kolegů a levicové opozice prosadil vyřazení normy z programu nynější
sněmovní schůze. Postup vnitrostranických "rebelů" kolem Tlustého vyvolává napětí nejen v ODS, ale
v celé vládní koalici.

Sněmovna zvýší počet místopředsedů, místo dostanou zelení
Počet místopředsedů Poslanecké sněmovny by se měl v budoucnu zvýšit z nynějších pěti na šest.
Místo nového místopředsedy dolní komory parlamentu by měli obsadit zelení. Novinářům to řekl
předseda poslaneckého klubu ODS Petr Tluchoř. "Budeme navrhovat naplnění toho uvolněného
místa místopředsedy pro zelené, které nebylo po volbách ustanoveno," řekl Tluchoř.

Poplatky za novorozence by se nemusely platit od září
Zdravotnické poplatky za novorozence přestanou podle ministra zdravotnictví Tomáše Julínka (ODS)
lidé platit pravděpodobně v září. Řekl to novinářům po jednání poslaneckého klubu své strany. Zatím
ale není jasné, zda jako "nosič" změn v poplatcích poslouží připravovaný koaliční návrh, nebo již
hotová novela Michaely Šojdrové. Ta je již v programu nynější sněmovní schůze a lidovecká
poslankyně ji zatím nenavrhla z něj vyřadit.

4.6.2008

Osud antidiskriminačního zákona je dál nejistý, napětí v ODS trvá
Vlastimil Tlustý a dva další poslanci ODS, Juraj Raninec a Jan Schwippel, zatím trvají na tom, že pro
antidiskriminační zákon ruku nezvednou. Názor nezměnili ani po ranním jednání poslaneckého klubu
ODS, kde se je jejich straničtí kolegové pokoušeli přesvědčit. Antidiskriminačnímu zákonu, který
vetoval prezident, tak dál hrozí neúspěch.

Zdravotníci budou možná moci pracovat až 16 hodin týdně přesčas



Zdravotníci budou možná moci pracovat přesčas až 16 hodin týdně, tedy až dvojnásobek proti
současnému stavu. Počítá s tím senátní novela zákoníku práce, kterou v prvním čtení podpořila
Poslanecká sněmovna. Tomuto rozhodnutí předcházela, podobně jako v případě jiných
zdravotnických předloh, ostrá diskuse, ve které dominoval stínový ministr zdravotnictví ČSSD David
Rath.

Elektronické úřadování je ve sněmovně před schvalováním
zákon o elektronických úkonech, který má lidem umožnit vyřizovat úřední záležitosti elektronickou
formou, je ve sněmovně před schvalováním. Vládní návrh počítá s vytvořením elektronických
datových schránek, jejichž prostřednictvím by úřady komunikovaly jak mezi sebou, tak s firmami a
občany, kteří budou chtít mít svou datovou schránku.

Pojišťovny budou mít přebytek, plán schválila sněmovna
Zdravotní pojišťovny by měly hospodařit s přebytkem 1,75 miliardy korun. Jejich příjmy z pojištění by
měly dosáhnout zhruba 208 miliard korun. Na péči by se pak mělo vydat kolem 206,2 miliardy.
Vyplývá to ze zdravotně-pojistných plánů pro letošní rok, které  schválila sněmovna. V Česku funguje
osm zaměstnaneckých pojišťoven a jedna veřejnoprávní - Všeobecná zdravotní pojišťovna.

Do sněmovny míří návrh, který umožní volit mediální rady i Senátu
Senátoři poslali do sněmovny návrh na změnu způsobu volby rad ČT, ČRo a ČTK. Cílem senátorského
návrhu je rozdělit volbu do těchto tří rad mezi sněmovnu a senát, dosud členy rad volí pouze
poslanci. Rozložení volby členů rad mezi obě komory parlamentu má podle předsedy komise Jiřího
Oberfalzera (ODS) přinést větší stabilitu těchto rad.

6.6.2008

Sněmovna proti novele, která měla bránit změnám nemocnic na a.s.
Sněmovna těsně zamítla návrh, který měl podle stínového ministra zdravotnictví Davida Ratha
(ČSSD) bránit změně fakultních nemocnic na akciové společnosti. Premiér Mirek Topolánek (ODS)
ale poslancům před hlasováním slíbil, že fakultní nemocnice nebudou ani rozhodnutím vlády, ani
ministerstva zdravotnictví na akciové společnosti převáděny.

Senát

2.6.2008

Začíná konference o potřebě evropského odsouzení komunismu
K odsouzení komunismu na evropské úrovni má přispět mezinárodní konference Svědomí Evropy a
komunismus, která začíná v sídle Senátu v Praze. Její organizátoři chtějí iniciovat vznik evropské
instituce, která by se věnovala společným pramenům nacismu a komunismu. Chtějí také dosáhnout
vyhlášení Mezinárodního dnem obětí totalitních hnutí, kterým by měl být 23. srpen.

3.6.2008

Odpůrci komunismu pravděpodobně podpoří vznik Ústavu paměti Evropy
Potřeba založení Ústavu paměti Evropy, tedy evropské vědecké instituce, která by se věnovala studiu
totalitních režimů, bude hlavním tématem závěrečného dne mezinárodní konference Svědomí Evropy
a komunismus. V rámci debat v sídle Senátu vystoupí například představitelé obdobných národních
institucí. Bude mezi nimi mimo jiné bývalý vládní zmocněnec pro východoněmeckou tajnou policii
Stasi Joachim Gauck, předseda nadace amerického památníku obětem komunismu Lee Edwards



nebo ředitel českého Ústavu pro studium totalitních režimů Pavel Žáček.

4.6.2008

Nový zákon proti praní špinavých peněz Senát asi nakonec schválí
Nový zákon proti takzvanému praní špinavých peněz Senát pravděpodobně schválí. Předloha vychází
z evropské směrnice a za její nepřijetí hrozí Česku sankce. Senátní výbor pro zahraničí a bezpečnost
sice minulý týden normu v těsném hlasování schválit nedoporučil, hospodářský výbor zaujal opačné
stanovisko. Senát jako celek má předlohu projednávat ve čtvrtek.

Senát pro státní maturity; první studenti je složí za dva roky
Senát podpořil koncepci státních maturit, poprvé by je měli studenti skládat za dva roky (školní rok
2009/2010). Povinné zkoušky by měly mít podle návrhu novely školského zákona dvě úrovně
obtížnosti. Náročnější bude určena zejména zájemcům o vysokoškolské vzdělání. Novelu nyní
posoudí prezident. Senátoři novelu schválili stejně jako nedávno poslanci drtivou většinou, pro
hlasovalo 52 z 56 přítomných.

Senát odložil smlouvu o uznání Mezinárodního trestního soudu
Senát odložil schvalování smlouvy o uznání Mezinárodního trestního soudu. Nevrátí se k němu dříve
než v červenci. Horní komora o tom rozhodla při schvalování programu své červnové schůze.
Předseda Senátu Přemysl Sobotka (ODS) zdůvodnil odklad bez bližších podrobností požadavkem
ministra, který měl smlouvu v Senátu obhajovat.

Senát přes výhrady podpořil předávání dat o cestujících do USA
Senát navzdory obavám o dostatečnost ochrany osobních údajů schválil smlouvu mezi USA a EU,
podle níž mají letečtí přepravci ze zemí EU předávat americkému ministerstvu vnitřní bezpečnosti
údaje o pasažérech. Ratifikaci smlouvy z 51 přítomných senátorů podpořilo 37, většina ostatních se
hlasování zdržela.

Senát popáté navrhl skupinu Mašínů na státní vyznamenání
Senát popáté navrhl šestici členů protikomunistické odbojové skupiny bratří Mašínů na státní
vyznamenání. Prezident Václav Klaus, který dosud přání horní komory nevyslyšel, by měl podle
senátorů udělit Mašínům a jejich spolubojovníkům Medaili Za hrdinství. Nominaci tradičně odmítli
zástupci ČSSD a KSČM.

Senát chce pomoci obětem okupace z roku 1968 s odškodněním
Oběti okupace Československa z roku 1968 nebo jejich pozůstalí mají mít podle Senátu nárok na
řádné odškodnění i v případě, že byli odškodněni například ještě podle komunistických zákonů.
Celkové odškodnění by se jim pouze snížilo o již vyplacenou částku. Počítá s tím návrh senátorské
novely, se kterým se horní komora ztotožnila. Novelu nyní dostane k projednání sněmovna.

Novotného novela na omezení hazardu kvůli ODS v Senátu neuspěla
Novela loterijního zákona, kterou chtěli senátoři v čele s Josefem Novotným (SNK-ED) omezit
hazardní hry, v Senátu opět neuspěla. Tentokrát už v prvním čtení. Zasloužila se o to hlavně většina
občanských demokratů, kteří podobnou úpravu Novotného odmítli už před půldruhým rokem. Sice se
jim nepodařilo prosadit přímo zamítnutí novely, nepodpořili ale ani její další projednávání a
schvalování.

5.6.2008

Novelu loterijního zákona projednají senátní výbory
Novelu loterijního zákona, kterou chtějí někteří senátoři v čele s Josefem Novotným (SNK-ED) omezit



hazardní hry, posoudí některé senátní výbory. Senátoři sice ve středu večer iniciativu zablokovali,
ale na žádost zpravodaje Igora Petrova znovu hlasovali a záměr propustili do dalšího jednání. Z 52
senátorů hlasovalo pro hlasovalo 31, proti se vyslovili dva. Ve středu proti záměru vystupovali hlavně
občanští demokraté, kteří podobnou úpravu Novotného odmítli už před půldruhým rokem.

Senát schválil novelu, která dle kritiků znamená špiclování lidí
Senát bez širší rozpravy schválil novelu zákona o elektronických komunikacích, která je podle kritiků
velkým zásahem do osobních svobod. Operátorům předloha ukládá, aby shromažďovali údaje o tom,
kdo, kdy, odkud a kam telefonoval svým mobilním telefonem, evidovat by měli také údaje o
neuskutečněných hovorech. Stejně by měla být dokumentována i elektronická komunikace. Data by
měla být archivována půl roku. Nová pravidla uchovávání dat o telefonátech a mailech nyní posoudí
prezident.

Senát schválil nová pravidla boje proti praní špinavých peněz
Senát schválil nový zákon proti takzvanému praní špinavých peněz. Předloha vychází z evropské
směrnice, která měla být převedena do českého práva do půlky prosince minulého roku; za její
nepřijetí hrozí České republice sankce. Vládní norma, kterou nyní dostane k podpisu prezident, má
nabýt účinnosti do dvou měsíců po vyhlášení ve Sbírce zákonů

Senát povolil dluhopisy za 60 miliard kvůli schodku rozpočtu
Senát povolil vydání nových státních dluhopisů až za 60 miliard korun, které mají sloužit k pokrytí
větší části schodku letošního státního rozpočtu. Vydání dluhopisů umožňuje zákon, který nyní čeká
už jen na podpis prezidenta republiky. Letošní státní rozpočet by měl podle schválených parametrů
skončit se schodkem téměř 71 miliard korun.

Senát schválil změnu silniční daně, za nová auta má být nižší
Podnikatelé, kteří si koupí novější automobily s nižšími emisemi, budou zřejmě jezdit levněji. Senát
totiž schválil zákon o silniční dani, který mění výpočet slevy ze základní sazby silniční daně tak, že
nově bude záviset na stáří vozu, a nikoli na emisní třídě Euro, jak je tomu nyní. Zároveň zavádí
zdanění vozidel silniční daní pro automobily již od 3,5 tuny. Pro některá vozidla na ekologický pohon
zavádí osvobození od daně.
 
6.6.2008

Senát schválil normu upravující svazky uzavírané cizinci
Pro uzavírání sňatků či registrovaných partnerství cizinců budou patrně platit výrazně mírnější
podmínky, než původně plánovala vláda. Senát schválil novelu o registrovaném partnerství ve znění,
které už v předcházejícím projednávání výrazně pozměnili poslanci. Vláda chtěla původními
ustanoveními bojovat proti fingovaným manželstvím.

Senátoři kritizovali nadbytečné shromažďování osobních údajů
Osobní data jsou mnohdy shromažďována nadbytečně a sledování prostřednictvím kamerových
systémů se rozmáhá, shodovali se senátoři s Úřadem pro ochranu osobních údajů při projednávání
zprávy o jeho loňské činnosti. Poznatky úřadu chtějí senátoři využít při tvorbě zákonů. Předseda
úřadu Igor Němec ve zprávě upozornil na to, že si řada zodpovědných činitelů neuvědomuje, že
zásah do soukromí občanů v konečném důsledku může prolomit bezpečnost všech.

Zdroj:ČTK
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